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En aquest butlletí 

 

• El concepte del mes: Perspectives 

• Coneix la Facultat: Noves delegades d'igualtat a la Facultat 

• Biblioteca 

• La veu de: la SEPC 



• Notícies: 

- Ja tenim els resultats definitius de les eleccions de la Junta de la Facultat 

- La nostra Facultat va commemorar el 25N 

- La UAB estrena el Canal ètic per comunicar infraccions del Codi ètic de manera 

anònima 

- La Facultat va acollir un taller sobre les oportunitats i els reptes del ChatGPT 

- Back to University  

- Presenten accions per millorar la integració socioeducativa i la salut mental d'infants 

i joves refugiats i de menors no acompanyats 

- Ignacio Raúl Pérez Peña guanya un accèssit als XX Premis Universitaris Arquímedes 

- Entrevista a Pau Hernández, alumne de la Facultat que va obtenir la beca DIPLOCAT 

per estudiar a l’estranger 

- El professor de Relacions Internacionals Francesc Serra viatja a Buenos Aires 

El concepte del mes: Perspectives 

 

 La temàtica d’aquesta secció és en el marc del nou nom del Butlletí de la Facultat, Perspectives. 

Per aquest motiu, parlarem de les diferents perspectives de les disciplines que s’estudien en 

aquesta Facultat tot fent una reflexió entorn el nou nom de butlletí. Hi ha tantes formes 

d’entendre el món com persones existeixen perquè cadascuna té una mirada diferent i posa el 

focus en un aspecte o un altre.  

 

Existeixen milions de perspectives, però l’objectiu és que el nostre alumnat vegi el món amb una 

mirada crítica, però també curiosa i amb ganes de cercar la seva idea del món. En sociologia, la 

paraula perspectiva remet a mirada d’una banda, i a parcialitat, de l’altra. La mirada sociològica és la 

que veu les esquerdes de la realitat social, les zones d’obra o de desigualtat que permeten la nostra 

vida quotidiana i, també, la reproducció de les grans institucions socials, el mercat i l’estat. Aquestes 

injustícies neixen dels desencaixos entre les necessitats subjectives dels individus, com ja recorda 

Max Weber (1993) amb el concepte de la gàbia de ferro, i les condicions socialment objectives que 

comporta l’estat burocràtic i la racionalitat instrumental. La sociologia ens fa curioses i ens convida a 

pelar la ceba de les aparences i d’allò que es dona per descomptat (Berger, 1986). 



D’altra banda, la perspectiva sociològica ens recorda que el coneixement està localitzat socialment i 

que, per tant, tot allò que veiem i que vivim només té un valor de veritat absoluta en tant que forma 

part d’un marc de referència determinat. En altres paraules, pensem i creiem des d’un punt de vista 

construït per les nostres trajectòries biogràfiques, les nostres experiències familiars i escolars, en 

definitiva, pels nostres orígens. La parcialitat dona força a la ciència com a institució que ens porta a 

reflexionar de manera metòdica, rigorosa i honesta sobre la realitat empírica que ens envolta. I 

aquesta perspectiva escèptica ens ajuda a allunyar-nos de postures fonamentalistes, racistes o 

masclistes cegues a la complexitat del món real.  

Pel que fa a la política, és un concepte diferent per cada àmbit en què s’expressa. Sovint la política 

s’associa a la mentida o l’engany. També, però, és capaç de crear grans moviments (Vallès, 2009). 

Aquest es pot veure des de diferents perspectives segons els seus elements constitutius: la població, 

el territori i la sobirania.  

La política ens fa pensar en el poder, però hi ha dues perspectives: la que concep el poder com un 

recurs disponible i la que l’entén com a resultat d’una relació (Vallès, 2009). El poder es compon de 

força, influència i autoritat: parlem de força o coacció quan existeix la capacitat de negar o limitar a 

altres l’accés a determinats béns o oportunitats. Recorre a l’amenaça, vol produir temor i vol obtenir 

l’acció o inacció dels altres actors. La influència recorre a la persuasió, vol produir convicció i vol 

assolir acció o inacció dels altres actors. És quan el poder vol persuadir a altres que és convenient 

adoptar o abandonar determinades conductes. L’autoritat recorre a la reputació, vol produir actituds 

de confiança i aconseguir l’acció o inacció d’altres actors. Aquesta busca que les indicacions d’un 

individu o col·lectiu siguin ateses pels altres.   

Existeixen grups amb poder que no tenen un caràcter oficial, com ara, empreses que tenen capacitat 

d’incidir en l’economia, o moviments socials capitanejats per organitzacions no governamentals que 

persegueixen canviar aspectes de la política i l’agenda a base d’un gran moviment de persones. 

Existeix la proposta de centrar l'atenció en els 'marges de l'Estat', és a dir, en aquells 'espais' —

territorials, socials i, fins i tot, conceptuals— on refunda constantment sobre les modalitats de 

control i on les seves pràctiques són colonitzades per altres formes de regulació que emanen de les 

poblacions locals (Balbi, F. A., Boivin, M., 2008).  

Si un individu és membre d’un estat, pot decidir-se segons un vincle cultural, participant en 

determinats trets com la llengua o l’ètnia, o simplement segons la voluntat de conviure en una 

mateixa societat, al marge de les diferències ètniques o religioses. Els poders estatals impulsen la 

creació de les nacions, però com que en un mateix estat hi pot haver moltes diferències culturals, 

parlem d’estats plurinacionals.  

L’estat també està format pel territori, i moltes vegades aquest porta cap a guerres geopolítiques. 

Aquestes delimitacions dels estats, estan molt poc basats en aspectes poblacionals, sinó en criteris 

econòmics. D’aquesta manera, poques vegades, a l’hora de decidir, es mira la perspectiva del territori 

o de la població, sinó la del poder i l’economia.  

En l’àmbit de les Relacions Internacionals, trobem perspectives de tota mena determinades per la 

ideologia, la zona geogràfica, la història del territori, la posició dins del sistema-món, la cultura 

hegemònica, etc. Des dels anys vuitanta, existeixen tres paradigmes de la teoria internacional que 

ens permeten analitzar el món des de diferents perspectives.    

En primer lloc, el paradigma realista, l’hegemònic, llegeix el món com unes “boles de billar”, és a dir, 

un sistema d’estats nació com a unitats impenetrables que estan en conflicte i amenaça constant. 



Així, el sistema internacional és una anarquia en què els estats tenen com a objectiu garantir la seva 

seguretat nacional i la mateixa supervivència.   

En segon lloc, el paradigma transnacionalista amplia la unitat d’anàlisi i inclou una pluralitat d’actors 

en el sistema internacional, més enllà dels estats. Analitza el món com una xarxa d’actors i relacions 

basades en la interdependència, en què el focus d’atenció són els problemes derivats de l’activitat 

humana.  

En tercer lloc, el paradigma estructuralista que analitza el sistema econòmic capitalista mundial per 

entendre els factors estructurals del sistema i les relacions centre-perifèria que se’n deriven. Ens 

presenta una imatge del món representada per un pop amb diferents caps i tentacles, per explicar 

com els països del Centre – Nord global – mantenen el seu poder en el sistema mitjançant 

l’explotació dels països de la perifèria – Sud global (Barbé, 2007).   

En conclusió, a la nostra facultat ens mirem el món a través de les ulleres de la ciència política, de la 

sociologia o de les relacions internacionals. Uns posaran el focus en els governs dels estats, altres en 

les desigualtats socials o la realitat que ens envolta, i altres se sentiran més atrets per entendre com 

funcionen les relacions entre els diferents actors internacionals, i cada mirada servirà per teixir la 

nostra forma d’entendre tot allò que passa al món.  
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Coneix la Facultat 

Noves delegades d'igualtat a la Facultat 

 

La Facultat de Ciències Polítiques i de Sociologia té tres noves delegades d’igualtat que treballaran 

per a donar suport a les víctimes de violència. 

La Facultat de Ciències Polítiques i de Sociologia té tres noves delegades d’igualtat: Anna Farré 

Pedrós, del grau de Relacions Internacionals, Naiara Vilchez Valverde, del grau de Sociologia, i 

Mariona Noguera Quer, que cursa el grau de Ciència Política i Gestió Pública. Totes formen part de 

la Comissió d'Igualtat de la Facultat, juntament amb membres del professorat i del personal tècnic de 

gestió, administració i serveis de la Facultat.  

Per la seva banda, Naiara Vilchez explica que la funció del delegat o delegada d’igualtat és “donar 

suport a les persones que estiguin patint qualsevol mena de violència (ja sigui sexual, familiar, abús 

de poder…), escoltar o donar els recursos suficients perquè aquesta persona no se senti sola i que 

sàpiga a qui acudir quan se senti perduda, i també aconsellar-la el màxim possible”. Vilchez celebra 

que està “molt contenta d'haver estat elegida com a delegada d'igualtat i em sento superorgullosa de 

ser-ho”. A més, afegeix que “no havia estat mai delegada d'igualtat i estic força entusiasmada per 

aprendre i ajudar la gent que necessiti ser escoltada o aconsellada”.  

D’altra banda, Mariona Noguera, també assenyala la seva inexperiència en aquest càrrec i “les ganes 

enormes d'aprendre”. A més, explica que ve “d'un institut on el tractament de la violència, sobretot 

la de gènere, no era una prioritat”, i, així i tot “amb unes professores i companyes vam intentar tirar 

endavant un punt lila”. En arribar a la UAB, destaca, “vaig trobar-me amb totes aquestes facilitats i 

recursos que es posaven a l'abast de la comunitat universitària i vaig tenir molt clar que volia fer-ne 

ús i ajudar, en la mesura que em sigui possible, a millorar-los”. També, Anna Farré destaca que "és el 

meu primer any d'universitat i el primer en aquest càrrec, però vinc amb ganes i motivació, amb 

fortes conviccions feminsites". 

Totes tres rebran una formació programada per la unitat que trobareu en aquest enllaç, a més a més, 

de dues trobades de seguiment amb l’Observatori per a la Igualat. Noguera explica que ja han fet la 

primera sessió formativa sobre “Com fer una bona acollida", a càrrec de l'encarregada del Servei de 

Psicologia i Logopèdia (SPL), Arantxa Sabanés. 

A la Facultat hi ha hagut tres candidatures, i, en total, la UAB ha tingut a 61 estudiants que s’han 

presentat per exercir aquest càrrec. 

https://www.uab.cat/web/coneix-la-facultat/comissio-d-igualtat-1345724579811.html
https://www.uab.cat/web/viure-el-campus/participacio-estudiantil/adrecada-a-delegats/es-d-igualtat-1345895202455.html


Us podeu posar en contacte amb les delegades d'igualtat a través dels seus correus 

electrònics: Anna.FarreP@autonoma.cat, Naiara.Vilchez@autonoma.cat i Mariona.Noguera@autono

ma.cat. 

 

Gemma Viñeta 

Becària Comunicació 

Biblioteca 

 

Nova ubicació temporal de la Sala d'Estudi UAB 

Com ja sabeu, la Sala d'Estudi UAB s'ha traslladat temporalment a la Biblioteca de Comunicació i 

Hemeroteca General per poder canviar el sistema de climatització que suposarà una millora a la 

biblioteca. 

Els terminis s'estan acomplint i es preveu que a principis de gener la Sala d'Estudi torni a ocupar les 2 

plantes inferiors de la Biblioteca de Ciències Socials. 

Exposició sobre jocs 

Cada any les Biblioteques UAB ens sumem a la iniciativa promoguda per biblioteques d'arreu del 

món per celebrar la Setmana Internacional del joc. Aquest any hem organitzat diverses activitats, 

amb l'objectiu de donar a conèixer els nostres espais de joc i el de jocs de taula que els usuaris es 

poden emportar en préstec. Una d'aquestes activitats ha estat fer una exposició bibliogràfica a la 

Biblioteca de Ciències Socials, amb una acurada selecció de llibres sobre jocs i cultura del joc. 

Aquesta exposició es troba a una de les vitrines de l'entrada principal de la biblioteca (planta 0) i es 

podrà visitar fins el 22 de desembre. 

Millores en la xarxa wifi 

Aquesta setmana està previst que es comencin a canviar les antenes wifi de la biblioteca (plantes 0, -

1 i -2) per poder tenir una millor cobertura a tots els espais de la biblioteca. 

 

mailto:Anna.FarreP@autonoma.cat
mailto:Naiara.Vilchez@autonoma.cat
mailto:Mariona.Noguera@autonoma.cat
mailto:Mariona.Noguera@autonoma.cat
https://www.uab.cat/web/detall-noticia/setmana-del-joc-a-les-biblioteques-20-24-novembre-1345729159515.html?noticiaid=1345900716978


Equip Biblioteca Ciències Socials 

La veu de la SEPC 

 

La Coeducació, l’aposta del Sindicat d’Estudiants dels Països Catalans per abolir la materialització 

del patriarcat en l’educació. 

D’entrada, el sistema educatiu és un reflex de la societat i de les dinàmiques que es donen en 

aquesta. Així, està impregnat de lògiques patriarcals i capitalistes. L’escola transmet educació formal 

però també ensenyances no formals que contribueixen activament a la transmissió de certs valors. 

Uns valors que acostumen a ser els hegemònics del sistema, per tal de mantenir-lo. Per tant, no està 

aïllada del sistema social, sinó que interconnecta amb la resta del conjunt de societat. A més, és uns 

dels agents principals de socialització i, com a tal, està planificat i estructurat de tal manera que 

serveixi al poder. Com deia Foucault, l’escola es pot entendre com una “fàbrica d’individus” que 

passaran a formar part activa del sistema. 

En l’actualitat, veiem com les diferents mancances de la societat es reflecteixen en el sistema 

educatiu. Un exemple n’és el sorgiment dels discursos reaccionaris antifeministes, de la mà de 

l’agument de l’extrema dreta. Aquests cada vegada tenen més espai mediàtic a les xarxes socials a 

través d’influencers i altres i són totalment accessibles per part dels joves. La perillositat de tot això 

és que, entenent el sistema educatiu com a reflex de la societat, les aules no queden netes d’aquests 

discursos, sinó que els integren com a part de l’engranatge de la mateixa societat. Veiem com 

l’antifeminisme comença a ser un consens social entre molts joves, que es tradueix en accions que 

discriminen persones per raó de gènere o identitat sexual. El principal enemic són les dones i el 



col·lectiu LGBT, posant en perill la lluita que el moviment feminista anticapitalista porta anys duent a 

terme. 

Aquest fet es pot relacionar amb que continuen havent-hi professors agressors que resten impunes. 

És a dir, professors que, aprofitant la seva posició de poder, exerceixen violències masclistes de tot 

tipus sobre les seves companyes i/o alumnes. Davant d’això, les institucions i els protocols existents 

que tenen són inefectius, ineficaços i incomplets. Les persones agredides d’entrada tenen por a 

denunciar i es troben amb moltes barreres per a fer-ho, com processos molt llargs de denúncia, 

revictimització i qüestionament. A més que sovint és més fàcil encobrir l’agressor per no haver de 

gestionar el cas. 

Davant de tot això, la nostra proposta és construir la coeducació, partint de la base que l’educació ha 

de ser una eina per superar el sistema capitalista patriarcal. La coeducació la definiríem com l’eina 

per abolir la materialització del patriarcat en l’educació. L’entenem com a un model públic i 

transversal que dota l’estudiantat d’eines per poder transformar la societat, fomentar l’esperit crític, 

l’apoderament col·lectiu i la resposta a les necessitats locals. El model coeducador té diferents 

objectius: 

En primer lloc, ser una alternativa al model capitalista i patriarcal actual. Això passa per fomentar 

l’esperit crític, per tal de tenir una visió crítica de la societat. Ha de voler transformar-la i canviar-la 

radicalment, sense perdre l’interès de formar-se al llarg de la vida. D’aquesta manera l’alumnat pot 

anar canviant de context per adaptar la lluita a les necessitats materials de cada context històric o 

local. D’altra banda, compta amb una perspectiva de classe per fomentar espais de debat i 

autoorganització, la gestió 

col·lectiva de conflictes i el paper actiu de l’estudiantat en el seu procés formatiu. Per fer-ho, ha de 

comptar amb espais de crítica i autocrítica. Davant d’això, el paper del professorat ha de ser adaptar-

se a la maduresa de les estudiants durant les diferents etapes educatives i buscar l’horitzontalitat en 

l’espai abolint els rols de poder. 

En segon lloc, trencar amb els rols de gènere. Això passa per corresponsabilitzar de totes les tasques 

al professorat i l’alumnat de forma que aquestes no es reparteixin desigualment fomentant els rols 

de gènere. També per fomentar l’autonomia de totes les persones i el desenvolupament de totes les 

seves facultats, més enllà de les assignades pels rols de gènere. Per últim, s’han de generar referents 

paritaris en tots els àmbits i no només parlar de referents occidentals hegemònics. 

En tercer lloc, la coeducació té per objectiu integrar l’educació sexual de forma transversal per 

revertir la manca de formació sexual i afectiva. En aquest sentit, cal normalitzar el desig sexual, 

aprendre sobre les diferents formes de relacionar-se sexoafectivament, prevenir situacions de 

violència masclista o detectar a temps possibles rols de poder. 

Equip Biblioteca Ciències Socials 

En quart lloc, aquest model ha d’implentar-se a les aules i més enllà, en els espais informals. Hi ha 

d’haver un flux de coneixement entre aules, carrers i vida familiar per aconseguir un canvi total. La 

societat ha de formar part de l’educació de manera directa o indirecta, entenent que sempre es pot 

aprendre de totes les realitats enriquint l’individu i la societat. 

En cinquè lloc, tot això permet prevenir la violència masclista, a través de la formació integral amb 

una perspectiva de gènere que permet una transformació a nivell personal i col·lectiu. Per això 

també cal fer públics els casos i destapar-los per què les aules siguin un espai segur per tothom. 



En definitiva, creiem que és l’eina per construir una educació feminista que conseqüentment tingui 

efectes fora d’aquesta. Es tracta d’atacar el canal de transmissió i reproducció del patriarcat: lluitar 

per una educació feminista és lluitar contra les bases d’aquest i lluitar per la coeducació. 

 

Júlia Portet                                                                                                                                                Fabiola 

Castany 

Portaveu del Sindicat d’Estudiants dels Països Catalans                                                                    Becària 

Facultat 

Notícies 

 

Ja tenim els resultats definitius de les eleccions de la Junta de la Facultat 

 

Ja podeu consultar els resultats definitius de les eleccions de la Junta de la Facultat.  

Pel que fa al sector A, que és de professorat permanent, dins el Departament de Ciència Política i 

Dret Públic s’han presentat cinc candidatures i ha votat el 36,36% del cens. Al Departament de 

Sociologia, s’han presentat set candidatures i ha votat el 54,29% del cens. Pel que fa al Departament 

de Dret Públic i Ciències Històricojurídiques, s’han presentat dues candidatures i ha votat el 77,78% 

del cens. Al Departament d’Economia Aplicada hi ha hagut dues candidatures i ha votat el 100% del 

cens. A més, a la circumscripció interdepartamental hi ha hagut una candidatura i ha votat el 66,67% 

del cens.  

En el cas del sector B, que és el de personal acadèmic i personal investigador en formació, ha tingut 

cinc candidatures amb un percentatge de votació el 14,77% del cens.  

Al sector C, el de l’alumnat, s’han presentat divuit candidatures i dels 1.220 estudiants convocats a 

les urnes, ho ha fet el 7,79%.  

Finalment, del sector D, que és el de personal tècnic, de gestió, d’administració i serveis, s’han 

presentat cinc candidatures i ha votat el 35% del cens.  



Podeu consultar els resultats definitius amb els candidats escollits a l’enllaç. 

 

Gemma Viñeta 

Becària Comunicació 

La nostra Facultat va commemorar el 25N 

 

El passat 28 de novembre es va celebrar l’acte commemoratiu del 25N a la Facultat amb Mar 

Joanpere, cofundadora del moviment Me Too Universitat i primera víctima en guanyar un cas 

d’assetjament sexual entre iguals a la universitat. 

 

Amb motiu del 25 de novembre, Dia internacional contra les violències masclistes, la Facultat de 

Ciències Polítiques i de Sociologia va organitzar un acte obert a la Sala d’Actes. Aquest va ser introduït 

per la doctora Olga Serradell Pumareda, degana de la Facultat, la doctora Esther Zapater Duque, 

secretària general de la Universitat Autònoma de Barcelona i la Comissió d’Igualtat de la Facultat, el 

doctor Francesc Serra Massansalvador. 

A continuació, vam tenir l’oportunitat d’escoltar la conferència “Me too Universitat, de víctimes a 

supervivents” de la doctora Mar Joanpere Foraster, investigadora de la Universitat de Barcelona. 

D’entrada, Joanpere va introduir l’agraïment cap a la Comissió d’Igualtat i la Facultat de generar 

aquests espais per posar el tema de la violència masclista sobre la taula, argumentant que un temps 

enrere, aquests tipus d’acte eren impensables a nivell institucional. I va destacar la importància que 

l’alumnat dels primers cursos puguin escoltar aquest tipus de contingut i puguin saber que poden 

patir violències masclistes en espais universitats i, alhora, que es 

pot parlar obertament de violències masclistes i, per tant, que tenen mecanismes i el suport per 

abordar-les. 

En primer lloc, va definir el punt de partida de l’abordatge de les violències masclistes en l’àmbit 

universitari. Partim d’un context en què la violència masclista va ser tabú durant molt temps i reinava 

el silencia. Sempre s’han patit violències masclistes a l’àmbit universitari, així com a la resta d’espais 

de la vida, però no s’abordaven perquè no existien les eines. I la majoria de vegades, les persones 

que en patien, acabaven abandonant els estudis i la seva carrera acadèmica. Ens diuen sovint que és 

perquè no ho poden conciliar, però moltes dones és per patir casos d’assetjament sexual i que ningú 

les ajudi. A més, les persones que es posicionen al costat de les agredides i que rebutgen les 

dinàmiques masclistes dels agressors en posició de poder, pateixen violència de gènere aïlladora. És a 

dir, “si et posiciones, et matxaquen”. Així, els agressors que han gaudit d’impunitat en l’àmbit 

https://www.uab.cat/web/coneix-la-facultat/eleccions-de-la-junta-de-facultat-2023-sectors-a-b-c-i-d-1345774681403.html


universitari. I no només això, sinó que han seguit guanyant referencialitat amb premis. Podem dir 

doncs que ha estat una pràctica reiterada, permesa i impune, silenciada. 

Tot i així, hi ha persones que ho han posat sobre la taula. El 1995 hi va haver la primera denúncia per 

part d’un professor, Ramón Flecha. Això ens demostra que sempre ha passat, “no és una sorpresa 

d’avui en dia”, no s’ha descobert ara i no és un tema nou, com sembla ara a través dels mitjans. Cal 

posar sobre la taula que les persones denunciants han rebut atacs, difamacions i fins i tot amenaces 

de mort per tal d’aïllar-les i silenciar-les. En paraules de Joanpere, “una víctima sense suport mai 

denunciarà el que està patint perquè no té suficient força, entorn i protecció per a fer-ho”. 

Més endavant, durant el 2005 i el 2008 hi va haver la primera investigació sobre violència de gènere 

a les universitats espanyoles. Aquest estudi estatal va permetre trencar el silenci, “es feien enquestes 

entre alumnat universitari i aquí van sortir totes les denúncies que no podien fer a través de cap 

mecanisme, escrivien als marges del full tot el que volien denunciar”. 

Davant d’això, la Mar ens diu que “és importantíssim que abordem la violència masclista a les 

universitat i que l’abordem de manera col·lectiva. És un problema col·lectiu de tota la universitat. 

Necessitem la integració i col·laboració de tota la comunitat universitària per fer front als casos 

d’assetjament”. 

Segons la conferenciant, quan presencies una situació d’assetjament, tens tres opcions: posicionar-te 

a favor de l’agredida i donar-li suport, evitar el tema i mantenir-te passiu fent veure que no passa res 

i donar suport a l’agressor. Les dues últimes són les més còmodes i fàcil però generen la mateixa 

conseqüència: perpetuar la violència masclista i impossibilitar l’abordatge d’aquestes. Per tot això, cal 

que transformem el context a través de quatre punts clau: la responsabilitat institucional, les 

evidències científiques, la solidaritat amb les víctimes i la implicació de tota la comunitat 

universitària. 

 

Fabiola Castany 

Becària Facultat 

La UAB estrena el Canal ètic per comunicar infraccions del Codi ètic de manera 

anònima 

 

La UAB posa a disposició de la comunitat universitària el Canal Ètic, un sistema Intern d’Informació 

que permet comunicar a la institució situacions, accions o omissions que representin infraccions 

legals o contràries al Codi ètic de la UAB: Bústia Canal Ètic - UAB. 

 

https://uab.bustiaetica.seu-e.cat/#/


El 12 de juliol de 2023 entra en vigor el nou Codi ètic de la UAB, un recull dels valors i principis 

fonamentals de la Universitat que configura el marc conductual de la comunitat universitària. En 

aquest, hi consta el valor del respecte, que recull que “Tots els membres de la comunitat 

universitària tenen la responsabilitat i l’obligació de tractar amb respecte i consideració totes les 

persones integrants de la Universitat Autònoma de Barcelona, així com als béns materials i a l'entorn 

natural del campus.” Per això, “La universitat incorporarà els mecanismes de detecció, reparació i 

prevenció necessaris per tal de preveure i d’evitar comportaments d’intimidació, dany o qualsevol 

mena d’assetjament i/o discriminació a un altre membre de la comunitat. També garantirà 

l’assistència a les persones que manifestin haver-los patit”. Podeu consultar-lo a: Codi Ètic - UAB. 

D’aquí en sorgeix el Canal ètic, un canal en què tothom, incloent l’alumnat i persones més enllà dels 

membres de la comunitat universitària, pot formular queixes, informar de situacions d’assetjament o 

qualsevol situació que trenqui el codi ètic de la UAB, de manera totalment anònima. A més, no 

implica l’inici d’un procediment administratiu ni cap efecte al Registre General de la Universitat. En 

són referents universitats que han desenvolupat mecanismes institucionals similars per efectuar 

denúncies anònimes com University of Camdridge amb la iniciativa “Breaking the silence” (Breaking 

the Silence, preventing harassment and sexual misconduct - Cambridge) o Harvard University amb 

“Speak up!” (Anonymous Reporting Hotline - Harvard). 

Els seus objectius són fomentar i millorar la integritat, el bon govern i la transparència, així com les 

bones pràctiques en la gestió pública. I, també, afavorir que es compleixi la legalitat i els principis 

ètics i de bon govern i administració que han de seguir totes les persones que integren la comunitat 

universitària. 

Els requisits de la comunicació són descriure de la manera més detallada possible les circumstàncies 

per facilitar la identificació dels fets, proporcionar tota la documentació disponible sobre la situació 

que es comunica, o indicis objectius per obtenir les proves i tenir una certesa raonable que la 

comunicació que es trasllada ha de tenir especial transcendència en l'incompliment de la legalitat i/o 

dels principis i regles ètiques. 

El Canal ètic garanteix en tot moment la confidencialitat de les comunicacions i la indemnitat del 

comunicant. Així, les persones poden fer la comunicació de manera anònima. Si voleu garantir la 

comunicació de manera anònima, envieu-la des de fora de la xarxa UAB, amb un dispositiu no 

gestionat per la UAB. Un cop presentada la comunicació, les persones obtenen la recepció de la 

tramesa que incorpora un codi d'accés al Canal ètic, que és l’única manera d’accedir al Canal i poder 

fer seguiment del cas. 

Podeu trobar més informació a: Canal ètic - UAB. Us recomanem la lectura de l’apartat de Preguntes 

Freqüents. 

 

Fabiola Castany 

Becària Facultat 

https://www.uab.cat/doc/codi-etic
https://www.breakingthesilence.cam.ac.uk/
https://www.breakingthesilence.cam.ac.uk/
https://reportinghotline.harvard.edu/
https://www.uab.cat/web/participacio-i-bon-govern/etica-i-integritat/canal-etic-1345886071169.html


La Facultat va acollir un taller sobre les oportunitats i els reptes del ChatGPT 

 

El dilluns 20 de novembre, Bernardino León Reyes, investigador doctoral de l’Institut d’Estudis 

Polítics de París (Sciences Po), va liderar un taller sobre les oportunitats i els reptes del ChatGPT i 

altres programes d’intel·ligència artificial en el marc dels tallers de formació organitzats pel 

Departament de Sociologia, a la Sala de Juntes de la Facultat 

 

El taller va proporcionar informació sobre els últims avenços en intel·ligència artificial que sociòlegs i 

altres acadèmics poden aprofitar per ajudar amb la seva recerca. León Reyes també va parlar sobre 

les limitacions del programa per complir determinades tasques i sobre les errades comunes que 

produeix. Va emfatitzar la importància de formular ‘prompts’ (indicacions) clars i especificar el rol 

particular que es vol que adopti el programa. Va apuntar que “això és absolutament crític per 

generar resultats en l'estil desitjat”. 

Reyes va comentar sobre la utilitat de ChatGPT per formular resums, resumir articles i llibres, generar 

codi, facilitar la traducció, reformatar treballs escrits i altres tasques. Va assenyalar diversos plug-ins 

necessaris per a algunes d'aquestes tasques i va proporcionar informació sobre els diferents serveis 

disponibles amb versions gratuïtes i de pagament del programa. També va parlar d'usos més 

avançats de la intel·ligència artificial com la personalització o formació de xatbots adequats a tasques 

acadèmiques concretes. 

A més de parlar sobre els usos de ChatGPT i altres programes d'IA per a la recerca, Reyes va parlar de 

temes relacionats amb l'ètica, la seguretat de les dades i la docència. Va assenyalar que “no sempre 

és fàcil ni senzill fer determinacions sobre quins usos de ChatGPT constitueixen plagi o altres 

violacions de l’ètica”, per una banda, i quins usos compleixen amb estàndards ètics, per l’altra. En 

general, “com més transparència, millor. L'ús de ‘bullet points’ com a guia per facilitar la redacció 

d’un text és una manera útil de garantir que el contingut elaborat reflecteix les idees de l'usuari”, va 

dir. 

Pel que fa la seguretat de les dades, l’investigador va assenyalar que “els diferents programes i 

plataformes discrepen de manera important en les seves polítiques i pràctiques relacionades a la 

protecció de dades. Alguns compleixen els estàndards internacionals de recerca, mentre que altres 

no”. Per tant, és fonamental que els acadèmics siguin conscients del nivell de protecció i seguretat 

que ofereixen els diferents programes quan treballen amb dades sensibles. 

Tot i que molts professors temen que els estudiants aprofitin ChatGPT i altres programes d'IA per 

evitar l’esforç requerit per adquirir coneixement i capacitat de pensament crític, León Reyes va 

desaconsellar la prohibició de la IA, la qual s'està convertint cada vega més en una eina instrumental 



per dur a terme una àmplia gamma de tasques en diversos camps. En lloc d'això, va 

recomanar “ensenyar als estudiants com utilitzar ChatGPT de manera eficaç i com distingir entre els 

usos apropiats i inadequats de la IA”. Va suggerir, per exemple, “exigir que els estudiants indiquessin 

quines parts dels seus treballs han escrit amb l'ajuda d'IA i que incloguessin informació sobre com 

l’han fet servir als apartats sobre metodologia”. També va parlar de la utilitat de ChatGPT i altres 

programes d'IA per desenvolupar presentacions en PowerPoint i altres materials didàctics. 

Aquí podeu trobar una guia ràpida d'ús acadèmic del ChatGPT.  

 

                                                                                                                                                                           

Gemma Viñeta 

                                                                                                                                                                           

Becària Comunicació 

Back to University  

 

El passat 24 de novembre es va celebrar, a la Sala d’Actes de la Facultat de Ciències Polítiques i de 

Sociologia, la conferència “Comisión Europea, Participación Ciudadana y Carrera en la UE”, a càrrec 

de Carlos Pérez Padilla, Alumni UAB i funcionari de la Unió Europea. 

Aquesta conferència s’emmarcava dins del programa Back to university de la Comissió Europea i va 

estar organitzada conjuntament pel Centre de Documentació Europea, la Càtedra Jean Monnet 

EUPOL i el Servei d’Ocupabilitat de la UAB. 

L’acte va constar de quatre parts. En la primera, es va parlat de la Conferència sobre el Futur 

d’Europa i de dos dels seus principals resultats en matèria de democràcia deliberativa: els panels 

ciutadans i el nou portal Have your say, temes sobre els quals el Sr. Pérez Padilla és expert per la seva 

actual ocupació en la DG de Comunicació de la Comissió Europea. 

En la segona part, es va parlar sobre les oportunitats laborals a les institucions de la UE. Es va 

informar, amb força detalls, sobre quins són perfils més demandats i sobre com funcionen les 

oposicions; però també es va informar sobre altres mecanismes per entrar a treballar a les 

institucions europees, com són el agents contractuals, les pràctiques, el junior professional 

programme, els agents temporals, l’interim staff, els freelancers i els seconded national experts. 

Aquesta segona part va anar complementada amb una interessant llista de consells per aconseguir-

ho. 

En la tercera part, el Sr. Pérez Padilla va explicar la seva experiència personal. Ens va explicar quins 

estudis ha realitzat, on va fer pràctiques, la seva ocupació com agent contractual al Servei d’Acció 

Exterior, el seu càrrec com a jove expert a la Delegació a Cuba, el contracte a la Delegació de Papua 

https://c/Users/1567010/AppData/Local/Packages/microsoft.windowscommunicationsapps_8wekyb3d8bbwe/LocalState/Files/S0/3/Attachments/Guía%20rápidaCHAT%5b8405%5d.png


Nova Guinea i, finalment, el seu càrrec actual com a funcionari a la DG COMM de la Comissió 

Europea. 

A continuació, la Sra. Dolors Sales, tècnica del Servei d’Ocupabilitat de la UAB, va informar dels 

diferents productes que hi ofereixen: beques de mobilitat, assessorament, programa 

d’acompanyament per a la carrera professional en institucions europees (EURACCIÓ Mentoring) i el 

curs per preparació per a processos de selecció de la UE i OI. A més, va presentar a l’actual 

ambaixadora UNICAT, que actua com a referent i guia per a les persones estudiants i titulades de la 

UAB que vulguin fer carrera professional en institucions de la UE. Aquest programa està coordinat pel 

Consell Interuniversitari de Catalunya, amb el suport de les universitats catalanes i la Delegació del 

Govern davant la UE. 

Al final va haver-hi un torn de paraules, en el que els assistents bàsicament van voler saber més 

sobre els aspectes curriculars en relació a les seves pròpies trajectòries. 

Va ser una experiència molt interessant i esperem que es pugui repetir els propers anys, ja que hem 

detectat un considerable interès en tenir informació de primera mà sobre la carrera professional a la 

UE. 

 

Concepció Muñoz 

Documentalista 

Centre de Documentació Europea. Biblioteca Ciències Socials 

Presenten accions per millorar la integració socioeducativa i la salut mental d'infants i 

joves refugiats i de menors no acompanyats 

 

Investigadores de la UAB han exposat al Parlament Europeu els resultats del projecte REFUGE-ED, 

en què durant tres anys han investigat i implementat accions d'aprenentatge inclusives i de suport 

psicosocial per als infants i joves refugiats, els menors no acompanyats i les comunitats d’acollida. 

Aquestes accions, que s'han recollit a la web interactiva “Brokering Knowledge Platform”, han vist 

que beneficien els menors i joves, però també els pares, els professor i els voluntaris, i enforteixen 

els vincles amb la comunitat en què s’integren. 

Moltes de les persones refugiades que arriben a Europa són nens i menors no acompanyats. Els 

infants han patit desplaçaments, separació dels éssers estimats i, molt sovint, exposició a la violència. 

Garantir que tinguin accés a una educació de qualitat i a un entorn d'aprenentatge protector és clau 

per restaurar la seva seguretat emocional i el seu sentit de pertinença. Però sovint els sistemes 

educatius i serveis d’acollida d'Europa no disposen de les eines necessàries per afrontar els reptes 

socials, emocionals i educatius amb què es troben. 

https://www.uab.cat/web/mobilitat-professional-br/-internacional/que-es-1345719914733.html
https://www.uab.cat/web/mobilitat-professional-br/-internacional/curs-de-preparacio-per-a-processos-de-seleccio-de-la-ue-i-oi-1345719915813.html
https://www.uab.cat/web/mobilitat-professional-br/-internacional/ambaixador/a-unicat-1345875038022.html


Per mirar de superar alguns d'aquests reptes, la Unió Europea va donar suport al projecte REFUGE-

ED, coordinat per la UAB, que es va posar en marxa el 2021 amb l’objectiu de fomentar entorns 

d'aprenentatge inclusius i de suport per als infants i joves migrants i refugiats, els menors no 

acompanyats i les comunitats d'acollida. Al llarg de tres anys, l’equip del projecte ha treballat amb un 

enfocament basat en l'evidència per identificar pràctiques d'èxit en educació, salut mental i suport 

psicosocial que han demostrat un impacte social positiu. En estreta col·laboració amb personal de 

l’àmbit educatiu, alumnat, famílies i comunitats, les investigadores han explorat com es poden 

adaptar i ampliar aquestes pràctiques per satisfer les necessitats locals específiques de qualsevol 

institució educativa formal, informal i no formal de la Unió Europea. 

Coordinació i cocreació en 46 centres pilots 

REFUGE-ED ha implementat actuacions educatives d’èxit (AEE) i en l’àmbit de la salut mental 

(MHPSS) en un total de 46 centres i entorns escolars, centres d’acollida, de recepció i d’identificació i 

centres d'atenció residencial institucionalitzada a Espanya, Itàlia, Grècia, Irlanda, Suècia i Bulgària. 

L’equip de la UAB ha treballat amb 13 centres arreu de l’Estat espanyol, situats a Catalunya, la 

Comunitat Valenciana, el País Basc, Madrid o Astúries. 

Els resultats apunten al benestar, el sentit de pertinença i l’èxit acadèmic, i la interrelació entre 

aquests factors com a pilars que impacten positivament en la integració dinàmica dels menors 

migrants i refugiats. Les accions educatives d’èxit són una forma d'educació inclusiva que promouen 

la participació activa dins i fora de les aules, independentment de les habilitats. Els principis de diàleg 

igualitari i igualtat de diferències, promoguts a través de les AEE, i especialment de les “tertúlies 

dialògiques”, estableixen les bases perquè els nens amb estatus vulnerables i les seves famílies 

assumeixin un paper protagonista, comparteixin les seves idees i opinions i millorin acadèmicament. 

“Les accions educatives d’èxit i les pràctiques en salut mental i suport psicosocial beneficien no 

només els menors, sinó també els pares, professors i voluntaris, i donen suport a la creació de vincles 

forts amb la comunitat més àmplia dels infants, fet que contribueix finalment en la seva integració 

dinàmica en la societat en general”, explica Teresa Sorde, investigadora del Departament de 

Sociologia de la UAB i coordinadora del projecte. “Tanmateix, qualsevol intervenció ha d’estar basada 

no només en el que diu la recerca, sinó que cal anar més enllà i promoure aquelles actuacions que ja 

han demostrat tenir impacte social”, afegeix. 

Llançament de la REFUGE-ED Brokering Knowledge Platform 

La conferència d’avui al Parlament Europeu dona el tret de sortida a la Brokering Knowledge Platform, 

una plataforma interactiva de consulta i accés a materials i recursos sobre les accions educatives 

d’èxit i les pràctiques en salut mental i suport psicosocial del projecte, amb un espai d'intercanvi i de 

diàleg entre les comunitats. L' objectiu principal és comunicar i difondre el coneixement i les eines 

cocreades en paquets fàcils d'utilitzar. 

En la conferència final de REFUGE-ED al Parlament Europeu es presenten les principals accions, 

resultats i impactes. La conferència reuneix responsables polítics, educadors, professionals de la salut 

mental, investigadors, familiars i organitzacions de la societat civil per avançar col·lectivament en els 

reptes de la integració a Europa. 

Les institucions sòcies del consorci REFUGE-ED són, a més de la UAB, la Universitat de Florència 

(Itàlia), el Centre for European Refugees, Migration and Ethnic Studies, la Nova Universitat Búlgara 

(Bulgària), el Family and Childcare Centre (KMOP, Grècia), el Trinity Centre for Global Health (Irlanda), 

Save the Children- The MHPSS Collaborative (Dinamarca), l’International Federation of Red Cross Red 

https://www.refuge-ed.eu/
https://www.refuge-ed.eu/
https://bkp.refuge-ed.eu/


Crescent Psychosocial Centre (Dinamarca), Support Group Network (Suècia) i Cooperazione 

Internazionale Sud Sud (Itàlia). 

 

UAB 

Ignacio Raúl Pérez Peña guanya un accèssit als XX Premis Universitaris Arquímedes 

 

L’alumne del màster en Polítiques Socials i Acció Comunitària de la UAB, Ignacio Raúl Pérez Peña, 

ha aconseguit un accèssit a l'àrea de ciències socials i humanitats dels premis Arquímedes.  

 

L’alumne del màster en Polítiques Socials i Acció Comunitària de la UAB, Ignacio Raúl Pérez Peña, ha 

obtingut un accèssit a l'àrea de ciències socials i humanitats dels premis Arquímedes, que atorga el 

Ministeri d’Universitats. Pérez ha estat premiat pel seu estudi “Empoderament juvenil i vinculació 

comunitària a través del desenvolupament cultural comunitari i metodologies de recerca-acció 

participativa. Estudi de cas del projecte impuls de barri a can Sant Joan”, que ha estat coordinat per 

Ernesto Morales, membre de l'Institut de Govern i Polítiques Públiques (IGOP) de la UAB. 

El seu estudi és el Treball Final de Màster i consisteix en una investigació del projecte “Impuls de 

Barri”, basat en la dinamització d'activitats de hip-hop en combinació amb metodologies de recerca-

acció participativa, i s’ha desenvolupat al barri de Can Sant Joan de Montcada i Reixac durant els 

mesos de febrer a juny de 2022. S'ha analitzat, a través de metodologies qualitatives, la capacitat del 

projecte com a estratègia d’empoderament juvenil i desenvolupament cultural comunitari. "Impuls 

de barri" és una coproducció entre l'Associació Cultural Llobregat Block Party i l'IGOP-UAB. 

Ignacio Raúl està implicat directament en el projecte, ja que és el responsable i coordinador d’aquest 

des de la primera edició, que és la que s’investiga en el seu Treball de Final de Màster, i també 

participa com a dinamitzador de metodologies d’Investigació-Acció Participativa (IAP). 

Què has estudiat? 



He estudiat un Grau de Treball Social a la Universitat de les Palmes de Gran Canària. Volia fer una 

cosa que tingués impacte i estar connectat amb la gent. Sempre he estat vinculat a les ciències 

socials, la filosofia, la literatura o l’art, i la carrera estava encarada amb les meves vocacions. 

Després, vaig veure que volia encarar-me cap a l’acció comunitària, tenir feedback amb la comunitat i 

afrontar les seves problemàtiques, així que vaig decidir venir a la UAB a fer el Màster Universitari en 

Polítiques Socials i Acció Comunitària. Vaig decidir estudiar-lo perquè tenia molta vocació, volia una 

cosa més pràctica i em va cridar l’atenció la metodologia formativa. Volia conèixer la realitat del 

territori. Em va servir molt i vaig començar a fer pràctiques d’investigació-acció participativa. 

D’on va sortir la idea del projecte?  

Va ser espontani. En el marc de les pràctiques extracurriculars, parlant amb el coordinador va sorgir 

la idea del projecte. Ja existia un projecte d’IAP i va sortir la idea de combinar-lo amb el hip-hop i la 

cultura. D’aquí surt el projecte “Impuls de Barri”. 

Quin ha estat el teu pas pel projecte? 

La primera pregunta va ser com ho faríem, i vam decidir fer-ho al barri de Can Sant Joan de 

Montcada i Reixac perquè teníem contacte dins el territori i pensàvem que les sinergies del barri 

serien interessants. Vam veure que el projecte podia contribuir a la dinamització juvenil i es podia 

vincular amb les problemàtiques: la dificultat perquè els joves es connectin als recursos del territori i 

les seves possibilitats d’acció, més enllà dels models tradicionals. 

En què consisteix la recerca-acció participativa? 

Bàsicament, és una metodologia en què es produeix una referència de coneixement envers els 

subjectes d'intervenció. No s’investiga als subjectes sinó que se’ls implica en el procés d’investigació. 

Per exemple, es poden fer entrevistes, enquestes… Ells són els que desenvolupen la intervenció i jo 

funcionava com a organitzador. Després, es fa la investigació i una anàlisi per veure quina informació 

es repeteix, i es busca plasmar-ho d’una manera innovadora. Per exemple, a través de les formacions 

artístiques, es va fer un videoclip i es va presentar al barri. 

Com pot servir la cultura per generar consciència de comunitat? 

Pot servir per fer prendre consciència i connectar els joves amb el territori. La cultura per generar 

consciència de comunitat i és un element fonamental, ja que la cultura és un vehicle expressiu que 

podem fer servir per expressar coses que, d’altra manera, potser no s’expressarien. A nosaltres ens 

falta aquesta realitat expressiva que ens fa pensar de manera crítica sobre les realitats que t’afecten 

a tu com a individu i com a comunitat. 

Quines són les conclusions del projecte? 

L’objectiu principal era crear connexió dels joves amb la comunitat. A escala individual i col·lectiu s’ha 

aconseguit, però l’àmbit comunitari no s’ha desenvolupat del tot. Després d’haver fet l’IAP s’ha vist 

que ha servit per impulsar la pèrdua de por escènica, el coneixement del territori… I a escala 

col·lectiva, per reforçar el grup. Però en l’àmbit comunitari, és difícil que assoleixin la capacitat 

d’intervenir en la comunitat per millorar les seves problemàtiques. 

Hi ha hagut evolució des de la primera edició a l’actual? 

Continuem amb els mateixos problemes per continuar reforçant la part de comunitat, però la segona 

edició ha servit per millorar el projecte. Així i tot, hem tingut molt bons resultats i l’important és que 

el projecte continua. 



Com creus que es podria fomentar l’empoderament comunitari? 

Principalment, es necessita una major quantitat de projectes i consciència de la importància de la 

intervenció comunitària, que millora la qualitat de vida. A més, faltaria invertir més en la part social i 

l’educació per capacitar la gent. 

Com valores haver rebut aquest accèssit? 

Estic molt orgullós i molt content perquè no l’esperava, ja que és a escala nacional. Estic content que 

es valori també la part social perquè no està prou finançada i ha estat una oportunitat per visibilitzar-

la.  

El premi Arquímedes té com a finalitat “fomentar la recerca científica entre els estudiants 

universitaris premiant els millors treballs de recerca de totes les àrees del coneixement duts a terme 

per alumnes de grau i màster de les universitats espanyoles”, assenyalen des de l’organització dels 

premis. 

El lliurament de diplomes pel ministre d'Universitats als estudiants premiats va tenir lloc el 20 

d’octubre a la sala d'actes del Ministeri d'Universitats de Madrid. 

 

Gemma Viñeta 

Becària Facultat 

Entrevista a Pau Hernández, alumne de la Facultat que va obtenir la beca DIPLOCAT 

per estudiar a l’estranger 

 

Avui entrevistem a Pau Hernández, un alumne de la Facultat que fou un dels dos beneficiaris de la 

Beca DIPLOCAT de l’any passat per estudiar màster en Relacions Internacionals a l’estranger. 

Què vas estudiar a la Facultat, quina va ser la teva experiència a la UAB i com et vas interessar per 

la beca Diplocat? 

Jo he estat fent el Doble Grau de Ciències Polítiques i Dret. Vaig començar el 2017 i vaig acabar el 

juny, sis anys. Des de sempre havia tingut bastant clar que m'interessava la part de recerca 



acadèmica i també tota la part relacionada amb institucions europees, dret internacional i relacions 

internacionals. Aleshores, durant últims dos cursos, vaig fer la Menció de Relacions Internacionals. I 

vaig anar parlant amb diversos professors, tant de la nostra facultat de Polítiques com de Dret. Em 

van recomanar que, si tenia aquestes inquietuds i encara no m'havia decidit entre Dret i Ciències 

Polítiques, que provés d'entrar aquí. Primer pel prestigi internacional i segon perquè és un màster 

interdisciplinar. El propi títol del màster és Estudis Interdisciplinaris, on es toquen les tres disciplines 

de Relacions Internacionals, Polítiques i Dret. També hi ha alguna cosa d'Economia i Sociologia. A 

principi del curs passat, es va fer la sessió de preguntes i respostes d'aquesta beca, organitzada 

juntament amb el Diplocat. Vaig informar-m'hi, vaig participar-hi i després d'això em vaig decidir a 

presentar-m’hi, encara que fos molt difícil perquè només donaven dues places per tota Catalunya. I a 

partir d'aquí vaig començar el procés de postulació. 

Com va ser tot el procés fins a obtenir la beca Diplocat? 

En aquest cas, el col·legi obre les inscripcions ara al novembre fins a mitjans de gener. Sobretot la 

gent que li estigui interessada que no ho deixi tot pel gener, que intenti fer-ho tot abans. Has de fer 

una postulació bastant llarga responent preguntes tècniques i reflexives entorn de quina perspectiva 

tens sobre alguns problemes que existeixen actualment, una carta de motivació i una carta de 

recomanació per part de professorat que hagis tingut. Després de la postulació hi ha els comitès de 

selecció. En el nostre cas, com existeix tant el Ministeri d'Exteriors com la Conselleria de la 

Generalitat que ofereixen aquests diferents tipus de beques, t'indiquen que tens dues vies per 

entrar: via Ministeri d'Exteriors o via Diplocat. Són portes que no són excloents l'una amb l'altra. De 

cara a la gent que estigui interessada, el que jo els recomano que es tanquin portes i que provin les 

dues vies. A mitjans de gener envies la postulació i al març, hi ha un primer cribratge, en què 

bastanta gent queda exclosa. A partir d’aquí és diferent el camí que porta el Diplocat i el camí que 

porta el Ministeri. 

El camí que porta el Ministeri és una entrevista presencial a Madrid, que en el meu cas va ser el mes 

de maig, on allà et poden admetre o no admetre. I el procés del diplocat més endavant, que en 

aquest cas va ser el mes de juny. En el cas del Ministeri, que t'admetin no significa que et donin beca. 

Això és bastant important perquè el preu del màster són 27.000 euros. Jo per exemple vaig ser 

admès pel Ministeri, però no vaig rebre beca. Més tard vaig fer l’entrevista al Diplocat en què et 

pregunten qüestions personals, com les teves expectatives, interessos, inquietuds, i  preguntes més 

acadèmiques. Una setmana més tard vaig rebre la resolució on em donaven la beca. Cal destacar que 

tant en ambdues vies l'entrevista es fa en anglès i francès, per tant, sobretot, la gent que vulgui 

preparar-s'ho ho ha de tenir en compte. 

Quins docents de la Facultat et van orientar? 

Vaig poder tenir una carta de recomanació d'un professor de la Facultat de Polítiques, el Ferran 

Izquierdo, que m'havia fet Relacions Internacionals de segon i també supervisava el meu TFG. I de la 

part de dret vaig tenir-la de l'Esther Zapater, que ara és Secretària General i abans havia estat la meva 

professora de Dret de la Unió Europea. 

En el cas de l'Esther Zapater, jo tenia bastanta bona relació tant amb ella com amb una altra 

professora de la Facultat, la Montse Pi. Elles mateixes em van dir que si necessitava qualsevol cosa, 

els ho demanés. També perquè la idea del col·legi va va néixer de la seva recomanació ja que jo no 

coneixia la Universitat. I per part de la Facultat de Polítiques, vaig parlar amb uns quants professors: 

amb el Ferran Izquierdo, amb el Francesc Serra, etc. I finalment li vaig demanar al Ferran perquè 



havíem mantingut el contacte i era el meu supervisor del TFG i em va ajudar amb tot el que vaig 

necessitar. 

Com està sent la teva experiència a l'estranger? Què estudies i a on? 

És una universitat on només són 120 persones estudiant i totes vivim al campus. El preu del màster 

és de 27.000 euros, i la beca, en el meu cas, em cobreix 26.000 llargs, incloent l'allotjament i els tres 

àpats del dia. Aleshores, et permet estar centrat 100% en els estudis i que no t ’hagis de preocupar de 

res més. 

A nivell acadèmic, tenim diverses assignatures amb exàmens i treballs, això funciona com a tot arreu. 

La gran particularitat és l’àmplia oferta acadèmica. És a dir, hi ha les assignatures obligatòries i, a més, 

una gran quantitat d'optatives que pots acabar triant o no. I també hi ha activitats complementàries. 

Per exemple, hi ha cursos d'idiomes i jo estic continuant estudiant àrab i he començat a estudiar rus. 

I després hi ha molts cicles de conferències, seminaris, actes de tot tipus en què venen ponents de 

tot el món. 

I com ha estat la teva experiència a la UAB? Com la valores? 

Ara l'Autònoma la veig molt gran en comparació amb això, amb molta gent. I considera que és una 

universitat que m'ha preparat bastant bé. Sí que és veritat que hi ha temes que no tornaré a tocar 

per la disciplina que he triat, com dret tributari, administratiu, civil...Però sí que m'enduc unes 

competències transversals. Més enllà de les assignatures, gràcies al teixit associatiu de la UAB, que et 

permet tenir accés a recursos i practicar competències que no es practiquen a les classes en si. Jo he 

estat molts anys a Unanimum i al grup de debat de la Facultat de Dret. 

Recomanaries als alumnes de la Facultat optar per aquesta beca per poder estudiar a l'estranger? 

La veritat és que sí. Hi ha dues beques: la meva és estrictament per la meva universitat a Varsòvia i la 

genèrica d'Estudis Internacionals. És a dir que hi ha moltes universitats, programes diferents i poden 

tenir l'oportunitat de rebre finançament per fer aquests estudis a l’estranger. Això sí, un màster 

implica moltes hores i feina i s’han de tenir ganes. Espero que hi hagi més gent que pugui tenir 

aquest camí, que sàpiguen que hi ha molta sortida a nivell internacional. Si t’interessa la disciplina de 

Relacions Internacionals, és important veure el món, tirar endavant, sortir i intentar adquirir totes 

aquestes perspectives. L'últim consell és que si són admesos que agafin roba d'hivern des del principi. 

 

Fabiola Castany 

Becària Facultat 



El professor de Relacions Internacionals Francesc Serra viatja a Buenos Aires 

 

El professor de Relacions Internacionals Francesc Serra, en el marc de la seva estada acadèmica a 

Buenos Aires, ha visitat dos estudiants de la Facultat que actualment complementen la seva 

formació a la Universidad de Buenos Aires (UBA). 

Argentina, i molt especialment la ciutat de Buenos Aires, són uns destins sovint sol·licitats pels 

nostres alumnes que van d'intercanvi. Cada curs hi tenim com a mínim un parell d'estudiants, i en 

l'actualitat hi ha dos estudiants de la nostra Facultat que complementen la seva formació a la 

Universidad de Buenos Aires (UBA), més concretament a la Facultat de Ciències Socials. La Mariona 

Poy és alumna del grau de Relacions Internacionals, mentre que el Juan Carlos Niculica cursa el doble 

grau en Ciència Política i Sociologia. Tots dos havien fet anteriorment altres tipus d'intercanvi, i han 

volgut anar a l'Argentina per donar un toc més particular a la seva formació. En Francesc Serra, el 

nostre vicedegà més viatger, els ha visitat aprofitant una estada acadèmica, i n'ha pogut copsar les 

sensacions i les experiències viscudes. 

Tant el Juan Carlos com la Mariona ressalten les diferències en matèria burocràtica i pedagògica, 

però no hi han trobat dificultats insalvables i estan molts satisfets de viure l'experiència de participar 

en una altra cultura i en un estil educatiu diferent, amb l'oportunitat de conèixer alumnes i 

professors que plantegen noves perspectives. Tots dos han viscut d'aprop el procés electoral argentí 

que ha culminat recentment amb l'ascens al poder d'un nou president, amb tota la mobilització 

popular i el debat social que això comporta. I, per damunt de tot, estan contents de tenir 

l'oportunitat d'haver conegut una ciutat de tant innegable atractiu com és Buenos Aires. 

 

Dr. Francesc Serra Massansalvador  

Professor de Relacions Internacionals 

Escriu-nos! 

Trobaràs totes les notícies a la web de la Facultat i a les xarxes socials @politiquesUAB 

Si ens vols enviar informació perquè la puguem incloure en el butlletí, fer-ne difusió a les xarxes 

socials o fer-ne una notícia per la web: 

Vicedeganat de Comunicació, Professionalització i TFG 

https://www.uab.cat/centres-docents/politiques-sociologia/
https://politiques/


comunicacio.fcps@uab.cat 

Pots consultat tots els butlletins publicats al DDD de la UAB 

https://comunicacio.fcps@uab.cat/
https://ddd.uab.cat/record/45978?ln=ca
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